
Od za∏o˝eƒ do planu

Na progu nowego roku zwykliÊmy stawiaç sobie pytanie: jaki on dla nas b´dzie, czego mo-
˝emy si´ spodziewaç. MyÊlimy wtedy o swoich planach ̋ yciowych, o zwiàzanych z tym mo˝-
liwoÊciach i potrzebach. Chcia∏oby si´ to, chcia∏oby tamto. Swe wizje cz´Êciej odnosimy
przy tym do miejsca pracy czy nauki, ni˝ do miejsca zamieszkania. A im to miejsce zamiesz-
kania ∏adniejsze, milsze, tym samopoczucie lepsze.

Upodstaw wniosku, z miejsca popartego przez kilku-
nastu innych delegatów, leg∏a sytuacja naszych

cz∏onków. W wi´kszoÊci sà to ludzie starsi, b´dàcy
na emeryturze, niezamo˝ni; niejednokrotnie samotni,
z trudem pokonujàcy ˝yciowe k∏opoty.

Dom Seniora, który powsta∏by za sprawà spó∏dzielni,
by∏by dla nich swego rodzaju ostojà. Nie bez znaczenia by-
∏oby zlokalizowanie go w rejonie dzia∏ania MSM Energety-
ka, a tak˝e przeÊwiadczenie, ̋ e s∏u˝y∏by tym, którzy od wie-
lu lat zwiàzani sà ze spó∏dzielnià swoim cz∏onkostwem.

Wed∏ug wst´pnych przewidywaƒ Dom Seniora, dzien-
nego i ca∏odobowego pobytu, z pe∏nym zapleczem ˝y-

Co przyniesie spó∏dzielni 2006 r.

Plan gospodarczo – finansowy spó∏dzielni to nie tyl-
ko zbiór obowiàzujàcych jej w∏adze wskaêników, to

przede wszystkim zestawienie przewidzianych do reali-
zacji zadaƒ. Taki plan, przygotowany przez Zarzàd i za-
twierdzony przez Rad´ Nadzorczà, ma byç gotowy
do 31 stycznia 2006 r. Cz´Êciami sk∏adowymi planu
zbiorczego spó∏dzielni b´dà, opracowane przez Admi-
nistracje Osiedli i uchwalone do 20 grudnia 2005 r. przez
Rady Osiedli, plany osiedlowe.

W ka˝dym osiedlu spore Êrodki finansowe b´dà
przeznaczone na remonty. Plan gospodarki funduszem
remontowym w osiedlach b´dzie sporzàdzony w uk∏a-
dzie poszczególnych budynków. Po zatwierdzeniu pla-
nu, Administracja Osiedla przeka˝e ka˝dej Radzie Do-
mu informacj´ (specjalny wzór) o funduszu remonto-
wym budynku i uzgodni z nià rzeczowy zakres prac.
Wraz z tym Rady Osiedli, na wniosek Administracji Osie-
dli, ustalà dla poszczególnych budynków priorytetowe
zadania podlegajàce finansowaniu w pierwszej kolejno-
Êci i okreÊlà dla nich wielkoÊç Êrodków remontowych.

W ca∏oÊci zadaƒ remontowych spó∏dzielni du˝e zna-
czenie mieç b´dzie centralny fundusz remontowy. Sa-
me po˝yczki dla osiedli z tego funduszu w 2006 r. majà
wynieÊç 5,4 mln z∏. Pos∏u˝à przede wszystkim na ocie-
plenia budynków, remonty instalacji gazowych, elek-
trycznych i przeciwpo˝arowych.

*
W 2004 r. i w roku bie˝àcym kilkakrotnie zwracaliÊmy

uwag´ na zak∏ócenia wyst´pujàce w realizacji zadaƒ re-
montowych. W niektórych osiedlach by∏o pod tym wzgl´-
dem dobrze, w niektórych êle. Trzeba wyciàgnàç wnioski

wieniowym, medycznym i us∏ugowym, mia∏by byç pla-
cówkà samowystarczalnà finansowo. Osiàgni´cie tego
by∏oby zwiàzane z ró˝nymi, rzadko stosowanymi dotàd,
sposobami pozyskiwania Êrodków finansowych.

Informujemy o tym zadowoleniem, ale i z niedowie-
rzaniem. Oto pot´˝nà inwestycjà socjalnà, w projekcie
której a˝ roi si´ od znaków zapytania, ma zajàç si´ spó∏-
dzielnia budujàca mieszkania; budujàca je za uprzednio
wp∏acone pieniàdze. A skàd pieniàdze na Dom Seniora?

WàtpliwoÊci jest wiele, postanowiliÊmy zatem poroz-
mawiaç z wnioskodawcà budowy Domu Seniora. Na s.
5 zamieszczamy rozmow´ z Lechem Jankowskim.

z wczeÊniejszych  niedomagaƒ i staraç  si´  im  zapobiec.
Warto w tym miejscu przypomnieç uchwa∏´ Rady

Nadzorczej MSM Energetyka z dnia 25 paêdziernika br.
w sprawie okreÊlenia podstawowych wskaêników planu
gospodarczo – finansowego spó∏dzielni na 2006 r. W par.
3 uchwa∏y zobowiàzuje si´ Administracje Osiedli
do opracowania harmonogramów organizacji przetar-
gów i realizacji robót, przede wszystkim dla zadaƒ prio-
rytetowych. (ro)

Zapa∏ pomaga odnieÊç zwyci´stwo

Czy powstanie Dom Seniora
Na 55. Zebraniu Przedstawicieli Cz∏onków MSM Energetyka, które odby∏o si´ 18 czerwca
br., zg∏oszono wniosek w sprawie budowy Spó∏dzielczego Domu Seniora. Autorem wnio-
sku jest Lech Jankowski, delegat na ZPCz. z osiedla Sadyba, wspó∏za∏o˝yciel Energetyki.

Cz∏onek spó∏dzielni nie ˝yje tylko sprawa-
mi swojego osiedla czy domu. Oprócz te-
go, ˝e mieszka i op∏aca czynsz, chodzi
do pracy, do lekarza.

Z okazji Âwiàt Bo˝ego Narodzenia i Nowego Roku 2006
Cz∏onkom MSM Energetyka wraz z Najbli˝szymi
serdeczne ˝yczenia zdrowia i wszelkiej pomyÊlnoÊci

przekazujà Zarzàd i Rada Nadzorcza 
MSM Energetyka, Redakcja M-6

JEST 
TAKI DZIE¡

Jest taki dzieƒ bardzo ciep∏y
choç grudniowy.

Jest taki dzieƒ, w którym powinny
zgasnàç wszelkie spory.

Jest to dzieƒ, w którym powinniÊmy
byç wszyscy razem.

Dzieƒ, który Bóg nam sk∏ada
w darze.

(emka)

wa, ˝e wyst´pujà w tej sprawie z proÊbà o interwencj´
równie˝ do swoich Rad Osiedli. Te zaÊ, choç majà ca∏-
kiem inne zadania, nie odmawiajà roli poÊrednika.

W ostatnich dniach paêdziernika br. z takà w∏aÊnie
misjà wystàpi∏y przedstawicielki dwóch Rad Osiedli.
Stegny Po∏udnie reprezentowa∏a p. El˝bieta Kotow-
ska, a Stegny Pó∏noc p. Krystyna Przy∏uska. Obydwie
panie wchodzà równie˝ w sk∏ad Rady Nadzorczej spó∏-
dzielni. A misja polega∏a na przedstawieniu uwag i pro-
pozycji dotyczàcych funkcjonowania wspomnianej ju˝
przychodni przy ul. Soczi 1. Nasze panie z∏o˝y∏y je
na r´ce dyr. Joanny Kamiƒskiej z Samodzielnego Ze-
spo∏u Publicznych Zak∏adów Lecznictwa Otwartego
Warszawa – Mokotów, ul. Madaliƒskiego 13.

Nast´pstwem tej wizyty u p. dyr. Joanny Kamiƒskiej
by∏a wkrótce kolejna wizyta, tym razem redaktora M-6,
który wyrazi∏ gotowoÊç informowania o sprawach mo-
kotowskiej s∏u˝by zdrowia i przekazywania wa˝nych
dla pacjentów – cz∏onków spó∏dzielni informacji.
Pierwsza taka informacja znajdzie si´ w nast´pnym lu-
towym numerze M-6. B´dzie w niej m.in. mowa o inno-
wacjach i usprawnieniach, jakich mo˝emy si´ spo-
dziewaç w 2006 r. (ss)
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Wrejonie dzia∏ania MSM Energetyka funkcjonujà
cztery publiczne przychodnie zdrowia, w tym naj-

wi´ksza na Soczi 1, z której korzysta kilka tysi´cy
mieszkaƒców Stegien i Sadyby. Nie zawsze sà zado-
woleni ze Êwiadczonych przez przychodnie us∏ug. By-

W M-6 b´dzie równie˝ 
o s∏u˝bie zdrowia
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1.
W jednym z poprzednich numerów M-6 natra-

fi∏em na artyku∏ z apelem o zaanga˝owanie
mieszkaƒców w spraw´ Êciàgania zaleg∏ych
czynszów. PomyÊla∏em, ˝e komuÊ starszemu
wiekiem przypomnia∏y si´ czasy Rewolucji Paê-
dziernikowej i wzywa lud, aby wymierzy∏ wspó∏lo-
katorom sprawiedliwoÊç dziejowà. W numerze
kwietniowym wraca Pan do tematu, wi´c Pan
chyba równie˝ jest za tym. Ja nie! I protestuj´
przeciwko namawianiu mnie, abym poszed∏
w Êlady s∏ynnego w swoim czasie pioniera ra-
dzieckiego Pawki Morozowa, który zadenuncjo-
wa∏ czerezwyczajce w∏asnego ojca. Dok∏adny
opis tego, co Pan proponuje, znajdzie Pan w po-
wieÊci Doktor ˚iwago – polecam. Pouczajàca
lektura. Tam znajdzie Pan opis, jak Komitety Do-
mowe decydowa∏y o moralnoÊci lokatorów.

A powa˝nie. Co mogà komitety domowe?
Przecie˝ w myÊl ustawy o ochronie danych oso-
bowych nikt im wiedzy na temat zad∏u˝enia sà-
siadów nie przeka˝e. A je˝eli ju˝, to co komitet
domowy z tà wiedzà mo˝e zrobiç? Mo˝e poka-
zaç palcem tego d∏u˝nika, ale nie publicznie
(bo ustawa itd.), a w ostatecznoÊci mo˝e d∏u˝ni-
ka opluç i to wszystko. Równie˝ wchodzenie mi
na ambicj´ i sugerowanie mi wspólnoty (wi´zów
kolektywu) z tym niesolidnym d∏u˝nikiem, w ja-
kimÊ stopniu na mój koszt mieszkajàcym, jest
w najwy˝szym stopniu dla mnie obraêliwe.

Przypomn´ Panu i radz´ w t´ stron´ skierowaç
swoje oburzenie, ˝e jako cz∏onek spó∏dzielni
wraz z innymi wynajà∏em do administrowania Za-
rzàd Spó∏dzielni i Administracj´ Osiedla. Z moich
comiesi´cznych wp∏at otrzymujà oni wcale nie
najgorsze wynagrodzenie. To do nich nale˝y po-
dejmowanie wszystkich prawem przewidzianych
Êrodków w celu wyegzekwowania czynszu. Je˝e-
li tego nie robià, albo robià ma∏o skutecznie, trze-
ba znaleêç lepszych.

2.
Oto treÊç listu, którego autor wyst´puje jako

Jeden z tych, co p∏acà regularnie. Jego wypo-
wiedê mo˝na spuentowaç: p∏ac´ i wymagam!
Takich p∏acàcych i wymagajàcych jest w spó∏-
dzielni niema∏o. Ale oprócz nich sà te˝ uwa˝ajà-
cy inaczej.

Mo˝na by przypomnieç w tym miejscu liczne

wypowiedzi szeregowych cz∏onków spó∏dzielni
oraz jej dzia∏aczy, którzy uwa˝ajà, ˝e dopingowa-
nie d∏u˝ników, to sprawa wszystkich organów
spó∏dzielni, a tak˝e jej cz∏onków. Zdaniem zwo-
lenników tego jednolitego frontu, akcj´ przeciw-
ko d∏u˝nikom w du˝ym stopniu utrudnia zbyt da-
leko idàca ochrona danych osobowych; ale trze-
ba z tym sobie jakoÊ radziç. Co rusz pojawiajà
si´ wi´c propozycje, jak ganiç d∏u˝ników bez
u˝ywania imienia i nazwiska. Ostatnio wspomina∏
o tym Adam Czerny, cz∏onek Rady Nadzorczej
(patrz paêdziernikowy numer M-6).

Sprawa walki z d∏u˝nikami dzieli cz∏onków
spó∏dzielni na dwa obozy. Obóz pierwszy to oso-
by sàdzàce, ˝e od egzekwowania nale˝noÊci
czynszowych, za pomocà przewidzianych pra-
wem Êrodków, jest szeroko poj´ta administracja
spó∏dzielni. Reprezentantem takiego poglàdu
jest pan wypowiadajàcy si´ w poczàtkowej cz´-
Êci artyku∏u. Przedstawiciele obozu drugiego sà
zdania, ˝e dzia∏ania administracji wobec d∏u˝ni-
ków mogà i powinny wspomagaç spo∏eczne or-
gany spó∏dzielni (m. in. Rady Domu i Zebrania
Domowe) oraz, indywidualnie, sami cz∏onkowie.
A jeÊli i sami cz∏onkowie, powàtpiewajà przeciw-
nicy, to jak mieliby to robiç.

3.
Redakcja M-6, co oczywiste, punktem wyjÊcia

swego stanowiska w ka˝dej sprawie czyni dobro
spó∏dzielni i jej cz∏onków. Ale jakie powinno byç
nasze stanowisko w kwestii d∏u˝ników? Walk´
z nimi pozostawiç spó∏dzielczej administracji?
Czy poza nià ktoÊ w tej walce jest jeszcze po-
trzebny? A jeÊli tak, to kto?

Poglàdy w tej sprawie sà rozbie˝ne i dzielà si´
mniej wi´cej po równo. Radzi b´dziemy z dal-
szych opinii, przede wszystkim zaÊ z towarzyszà-
cych tym opiniom argumentów. Zach´camy czy-
telników M-6 do zabrania g∏osu, do przedstawie-
nia swoich racji.

Trzeba przy tym uwzgl´dniç sytuacj´ spó∏-
dzielni, g∏ównie sytuacj´ finansowà. Mimo kilku-
milionowego zad∏u˝enia czynszowego MSM
Energetyka zachowuje tzw. p∏ynnoÊç finansowà
(przy okazji objaÊnimy t´ zagadk´). To dobrze,
bardzo dobrze, jednak ewentualny wzrost zad∏u-
˝enia mo˝e t´ sytuacj´ zmieniç, mo˝e nawet –
jak gdzie indziej – spó∏dzielni zagroziç. Czy wów-

czas na d∏u˝ników b´dziemy patrzeç tak samo,
jak teraz?

Niejednokrotnie ju˝ propozycje naszych cz∏on-
ków przyczynia∏y si´ do usprawnieƒ w funkcjo-
nowaniu spó∏dzielni. Problem d∏ugu i d∏u˝ników
wymaga dalszych rozstrzygni´ç. Mo˝emy w tym
pomóc.                                    Zbigniew Rossa

Z  dy˝u rów redakcy jnych

Tytu∏ tego artyku∏u wyra˝a wàtpliwoÊç. To wàtpliwoÊç redakcji, redaktora. Jedni
podejdà do niej ze zrozumieniem, drudzy ze zdziwieniem. Ci ostatni, jako zwo-
lennicy zdecydowanych dzia∏aƒ wobec d∏u˝ników spó∏dzielni, mogà powiedzieç:
nad czym si´ tu zastanawiaç! Wyraziciele odmiennego poglàdu odparujà: widzi-
cie tylko jednà stron´ medalu.

Moja racja, twoja racja, a kto si´ myli

Listopadowy poniedzia∏ek, dy˝ur redak-
cyjny. Kilka dni wczeÊniej ukaza∏ si´ paê-
dziernikowy numer M-6. Nowy numer, no-
we sprawy, oddêwi´k wi´c na to, co si´
napisa∏o, jest wi´kszy. Cz´Êciej ludzie
przychodzà, cz´Êciej telefonujà.

Tym razem telefonów by∏o kilka, ale ju˝ po pierw-
szym by∏em pe∏en radoÊci. JakaÊ pani wali pro-

sto z mostu: pan mi si´ podoba... Co za wyznanie!
Pan mi si´ podoba... Jeszcze nie zdà˝y∏em och∏o-

nàç ze wzruszenia, a ju˝ przysz∏o otrzeêwienie.
I po nadziei! Bo pani, nie wiedzieç czemu, urwa∏a
swoje zdanie – wyznanie, a redaktor za wczeÊnie za-
czà∏ snuç korzystne dla siebie przypuszczenia.

A tymczasem... Pan mi si´ podoba, ale nie
pod wzgl´dem swojej przystojnoÊci. Pan mi si´ podo-
ba jako pisarz. Pisze pan o czynszach i stwierdza:
najlepiej, ˝eby ich nie by∏o. Brawo! Tego pragnà
wszyscy cz∏onkowie spó∏dzielni. Jeden z takich, któ-
rych nazywamy d∏u˝nikami, przyznaje i daje temu wy-
raz w M-6, ˝e za niego spó∏dzielni p∏aci paƒstwo.
Jeszcze, niestety, tak nie jest, ale sam pomys∏ go-
dzien uwagi. Rada Nadzorcza powinna iÊç za g∏osem
ludu i domagaç si´ od paƒstwa dop∏at dla d∏u˝ników.
A jeÊli paƒstwo nie mo˝e, to mo˝e Unia pomo˝e.

Podoba mi si´ pan i dlatego, ˝e pan taki edukacyj-
ny. Nie musi pan cz∏onków spó∏dzielni uczyç, a uczy;
nie musi zach´caç, a zach´ca. Niech na przyk∏ad do-
pingujà Zarzàd do oszcz´dzania, niech mu wiercà
dziur´ w brzuchu. Bo od czego w koƒcu jest ten Za-
rzàd... W ka˝dym osiedlu ma pe∏nomocnika, który
odwala za Zarzàd robot´. Niech wi´c sam Zarzàd
obmyÊla programy, jak ul˝yç cz∏onkom spó∏dzielni.
A ul˝yç mo˝na, tak˝e przez likwidacj´ czynszów.

Nie musi byç od razu, mo˝e byç stopniowo.
W jednym roku o 20 proc., w drugim te˝ 20 i tak da-
lej, a˝ si´ czynsze skoƒczà. A pan, panie redaktorze,
powinien nad tym sprawowaç kontrol´.

Za to wszystko, co pan robi i za to, co pan jeszcze
zrobi, pragn´ podzi´kowaç. Inni na pana naje˝d˝ajà,
ja pana chwal´. Ile to si´ trzeba nachodziç, naopisy-
waç, ˝eby powsta∏o jedno M-6. A pan je wydaje tyle
razy...

Pan mi si´ podoba... (sa)

Czy powinniÊmy oddzia∏ywaç na sàsiadów
zalegajàcych z p∏aceniem czynszu

Pan mi si´ 
podoba...
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Oto jeden z g∏osów, jakie docierajà do M-6 pod-
czas dy˝urów redakcyjnych. Czeka∏ w kolejce

na wyjaÊnienie, a˝ si´ doczeka∏.

*
Inaczej by∏o z tym dawniej, inaczej jest obecnie.

Ustawa z 15 grudnia 2000 r. o spó∏dzielniach
mieszkaniowych, która wesz∏a w ˝ycie z dniem 24
kwietnia 2001 r. (z póêniejszymi zmianami), w przy-
padku wygaÊni´cia spó∏dzielczego lokatorskiego
prawa na∏o˝y∏a na spó∏dzielnie obowiàzek rozlicza-
nia wk∏adów mieszkaniowych wed∏ug wartoÊci ryn-
kowych ustalanych przez rzeczoznawców majàt-
kowych. W tym miejscu, dla wyjaÊnienia sprawy,
zachodzi potrzeba zdefiniowania poj´cia wk∏ad
mieszkaniowy. Otó˝ wysokoÊç wk∏adu mieszka-
niowego stanowi ró˝nic´ mi´dzy tym, co spó∏dziel-
ni´ kosztowa∏a budowa danego lokalu, a tym, co
uzyska∏a na jego wybudowanie w formie pomocy
(dotacji) ze Êrodków publicznych. Stosowanie tej
zasady powoduje, ˝e wk∏ady mieszkaniowe w na-
szej spó∏dzielni kszta∏tujà si´ obecnie na poziomie
50 – 70 proc. wartoÊci rynkowej mieszkaƒ.

Do koƒca I kwarta∏u 2001 r. obowiàzywa∏y regu∏y
du˝o korzystniejsze dla cz∏onków obejmujàcych te
lokale. I tak np. wk∏ady mieszkaniowe zwiàzane ze
spó∏dzielczym lokatorskim prawem do lokalu, o po-
wierzchni u˝ytkowej ok. 30 m kw., ustalane na pod-
stawie Êredniego kosztu budowy jednego metra
kwadratowego, przyj´tego przez PKO przy likwida-
cji ksià˝eczek mieszkaniowych, wynosi∏y od 30
do 35 tys. z∏. Po wejÊciu w ˝ycie ustawy o spó∏dziel-
niach mieszkaniowych wk∏ady wzros∏y do poziomu
65 – 74 tys. z∏, a obecnie      wynoszà ok. 90 tys. z∏.
Nic zatem dziwnego, ˝e mieszkania z tzw. odzysku,
które jeszcze pi´ç lat temu mo˝na by∏o dostaç
za pó∏ ceny, teraz przesta∏y byç atrakcjà.

Ju˝ z koƒcem 2001 r. spó∏dzielnia stan´∏a wobec
faktu nierozdzielenia 9 lokali z tzw. odzysku. O mo˝-
liwoÊci uzyskania spó∏dzielczego lokatorskiego
prawa do tych mieszkaƒ wczeÊniej zawiadomiono
wszystkich cz∏onków oczekujàcych, cz∏onków-za-
mianowców oraz by∏ych pracowników spó∏dzielni
(gospodarzy domów). W takiej sytuacji Zarzàd
spó∏dzielni w porozumieniu z Radà Nadzorczà, in-
formacj´ o wolnych mieszkaniach poda∏ do wiado-
moÊci (wywieszki na tablicach informacyjnych we
wszystkich budynkach) pozosta∏ym cz∏onkom spó∏-
dzielni i cz∏onkom ich rodzin. Efektem by∏o z∏o˝enie
przez nich, w I kwartale 2002 r., 81 podaƒ. Obecnie
jest zarejestrowanych ponad 350 podaƒ.

*
Lokale z tzw. odzysku, po cz∏onkach oczekujà-

cych oraz cz∏onkach figurujàcych w rejestrze za-
mian, oferowano zatem kolejnym grupom osób.
Nie bez znaczenia by∏o przy tym uwzgl´dnienie
potrzeb samej spó∏dzielni. 

Na pierwszy ogieƒ poszli byli cz∏onkowie – d∏u˝-
nicy, którym proponowano mieszkania mniejsze
za wi´ksze, chcàc w ten sposób odzyskaç d∏ug
z ró˝nicy wk∏adów. Z propozycjami wyst´powano
te˝ do by∏ych pracowników spó∏dzielni – gospoda-
rzy domów, którym przys∏ugiwa∏y uprawnienia
do lokali zamiennych. W dalszej kolejnoÊci propo-
zycjami obejmowano pozosta∏ych cz∏onków spó∏-
dzielni – mieszkaƒców i cz∏onków ich rodzin (we-
d∏ug daty z∏o˝onych podaƒ).

A oto rozdzia∏ lokali w poszczególnych latach.
Rok 2002: do dyspozycji 43 mieszkania, rozdzielo-
no 38; rok 2003: do dyspozycji 52 mieszkania, roz-
dzielono 49; rok 2004: do dyspozycji 47 mieszkaƒ,
rozdzielono 40. W omawianym trzyleciu cz∏onko-
wie oczekujàcy obj´li raptem 9 mieszkaƒ, a byli
i obecni gospodarze domów 28. Najwi´kszà grupà
(54) byli cz∏onkowie spó∏dzielni lub ich rodziny.
Z trybu zamiany skorzysta∏o 11 osób. Pozosta∏oÊç
to najem dla by∏ych cz∏onków (18), najem dla osób
skierowanych przez w∏adze dzielnicy (7) w zamian
za przyznane spó∏dzielni lokale socjalne dla eksmi-
towanych by∏ych cz∏onków.

*
Postanowienia statutu MSM Energetyka, jak

i unormowania regulaminowe, pierwszeƒstwo
do lokali mieszkalnych zapewniajà cz∏onkom ocze-
kujàcym. Jest to jednak uprawnienie formalne.
Masz pieniàdze – skorzystasz, nie masz – nie sko-
rzystasz. Odnosi si´ to równie˝ do by∏ych pracow-
ników spó∏dzielni – gospodarzy domów. Nie majàc
mo˝liwoÊci sfinansowania wk∏adów mieszkanio-
wych, gotowi sà przyjàç lokale zamienne, ale wy-
∏àcznie na prawach najmu.

S∏aba jest sytuacja finansowa zarówno cz∏on-
ków oczekujàcych, jak i dawnych gospodarzy do-
mów. Trzeba zatem szukaç takich, którzy dysponu-
jà wi´kszà gotówkà.                                      Z. R.

Mamy jeszcze w naszej spó∏dzielni kilkaset mieszkaƒ lokatorskich, nie wy-
kupionych. Zazwyczaj sà one w posiadaniu osób starszych, bywa, ̋ e samot-
nych, bez rodziny. JeÊli ktoÊ taki umiera, lokalem dysponuje spó∏dzielnia.
Co potem?

PAèDZIERNIK
● Rada Nadzorcza podj´∏a uchwa∏´, w której

okreÊli∏a podstawowe wskaêniki do planu gospo-
darczo – finansowego spó∏dzielni na 2006 r. O tym,
jaki to ma byç plan, nieco szerzej na s. 1.

● Rada Nadzorcza omówi∏a realizacj´ wniosków
z 55. ZPCz. oraz wniosków z Zebraƒ Grup Cz∏on-
kowskich. Jest ich ∏àcznie kilkadziesiàt, co unie-
mo˝liwia indywidualnà ocen´ realizacji. Do dwóch
wniosków z ZPCz. nawiàzujemy na str. 6.

● Rada Nadzorcza zapozna∏a si´ z informacjà
Zarzàdu o roli i zadaniach Rad Osiedli i Rad Domów
w procesach remontowych. Omawianiu sprawy to-
warzyszy∏a szeroka wielowàtkowa dyskusja, z któ-
rej wnioski zostanà wykorzystane przy globalnej
ocenie rozwoju samorzàdnoÊci w MSM Energetyka
(grudzieƒ 2005 r.)

LISTOPAD
● Rada Nadzorcza zapozna∏a si´ z wykonaniem

zadaƒ gospodarczych spó∏dzielni za trzy kwarta∏y
2005 r. Realizacja tych zadaƒ jest w wi´kszoÊci
zgodna z za∏o˝eniami planu. Wyjàtkiem sà remonty
(43,2 proc.) – nierozpocz´cie ocieplania w os. Idzi-
kowskiego oraz opóênienia w os. Sadyba.

● Rada Nadzorcza przyj´∏a informacje Zarzàdu:
o zaawansowaniu budowy centrum mieszkaniowo
– us∏ugowego w os. Stegny Po∏udnie • o dzia∏a-
niach spó∏dzielni w sprawie uruchomienia wjazdu
do gara˝y budynku Polna 3 • o realizacji wniosków
Rady Nadzorczej w sprawie osiedla Sadyba •
o uregulowaniu spraw dotyczàcych przychodni le-
karskiej w osiedlu Sadyba. Do wi´kszoÊci z tych
kwestii jeszcze powrócimy.

● Rada Nadzorcza dokona∏a drobnych zmian
w regulaminie rozliczania kosztów gospodarki za-
sobami mieszkaniowymi. Wprowadzone zmiany,
o których napiszemy dok∏adniej w terminie póêniej-
szym, sà nast´pstwem wniosków z 55. Zebrania
Przedstawicieli Cz∏onków.

● Rada Nadzorcza wykluczy∏a ze spó∏dzielni
dwóch cz∏onków (d∏ugi) oraz wykreÊli∏a z rejestru
cz∏onków 24 osoby (niewykonywanie obowiàzków
statutowych).

R a d a  N a d z o r c z a

Czo∏owymi tematami posiedzeƒ Rady
Nadzorczej w paêdzierniku i listopadzie
by∏y plany gospodarczo – finansowe
spó∏dzielni. W paêdzierniku omówiono
za∏o˝enia do planu na 2006 r., w listopa-
dzie realizacj´ zadaƒ 2005 r. za trzy
kwarta∏y.

Wi´cej mieszkaƒ ni˝ ch´tnych

Ile odzyskuje, tyle oferuje

Plan 2005 r. i plan 2006 r.

Dy˝ury cz∏onków Rady Nadzorczej
Sta∏à praktykà jest ju˝ pe∏nienie dy˝urów

przez cz∏onków Rady Nadzorczej. S∏u˝à oni
swojà radà czy pomocà w ka˝dy pierwszy
wtorek miesiàca w godz. 16.30 – 18.00 (biuro
MSM Energetyka, parter, pok. 18).

Tak wi´c w I pó∏roczu 2006 r. przedstawicie-
le Rady Nadzorczej czekajà na cz∏onków
spó∏dzielni w dniach: 3 stycznia • 7 lutego • 7
marca • 4 kwietnia • 9 maja • 6 czerwca.
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B o ˝ e  N a r o d z e n i e Bàdêmy sobie 
˝yczliwi

Felieton ten móg∏by si´ ukazaç w ka˝dym
numerze M-6, w tym numerze ukazuje si´

jednak nieprzypadkowo. Na sàsiednich szpal-
tach zamieszczamy materia∏ o tradycjach i zwy-
czajach zwiàzanych z Bo˝ym Narodzeniem.
Wigilia! Jakim rajem by∏by Êwiat, gdyby prawa
wigilijnej wieczerzy rzàdzi∏y nim stale. Wolne
miejsce przy stole dla nieznajomego goÊcia,
powszechna serdecznoÊç – ˝yczliwoÊç, wyba-
czenie i pojednanie. Chcia∏oby si´, byÊmy mo-
gli doÊwiadczaç tego wszystkiego na co dzieƒ,
a nie tylko od Êwi´ta; doÊwiadczaç w rodzi-
nach, zespo∏ach pracowniczych, takich rów-
nie˝ jak spó∏dzielnia.

Spó∏dzielnia. Kasa w jednej z Administracji
Osiedli. Cztery osoby zamierzajàce op∏aciç
czynsz. Na koƒcu starsza korpulentna pani. Ja-
kaÊ niespokojna, jakaÊ podenerwowana,
do przesady gadatliwa. W pewnym momencie
wybucha: rusza si´ jak mucha w smole! S∏owa
te kierowane sà do kasjerki – mo˝e i troch´ po-
wolnej, ale grzecznej (prosz´, dzi´kuj´),
uÊmiechni´tej. Na dictum starszej pani kasjerka
nie zareagowa∏a; albo nie us∏ysza∏a, albo prze-
milcza∏a.

Drobna sprawa, ale jak˝e wymowna! Bywa,
˝e na afront odpowiadamy afrontem, tu jednak
˝adnego afrontu nie by∏o. Mo˝e kasjerka êle si´
czu∏a, mo˝e coÊ jà gn´bi∏o... Inaczej bym na to
patrzy∏, gdyby by∏a niegrzeczna. Nic z tych rze-
czy! Za∏atwianie zaÊ czterech osób stojàcych
w malutkiej kolejce, trwa∏o w sumie mo˝e 5,
mo˝e 7 minut.

Sielce. Blok przy ul. Czerniakowskiej. Ko∏o
klatki schodowej dwaj panowie: M∏ody (ok. 35
lat) i Starszy (ok. 60 lat). Straszna k∏ótnia. M∏o-
dy obrzuca Starszego stekiem wyzwisk. Rynsz-
tok! Tego nie da si´ powtórzyç.

Powoli zbiera si´ gromadka m´˝czyzn, ko-
biety nie przystajà, wolà nie s∏uchaç wyzwisk.
KtoÊ wyjaÊnia, ˝e M∏ody tak rozmawia ze Star-
szym nie po raz pierwszy. Sà sàsiadami, ka˝de
spotkanie wyzwala u M∏odego agresj´; ale mó-
wià, ˝e Starszy potrafi sprowokowaç.

By∏o blisko r´koczynów, ale do nich nie do-
sz∏o. Du˝a w tym zas∏uga osoby trzeciej, która
wkroczy∏a do akcji i, wprawdzie nie bez trudu,
zdo∏a∏a rozdzieliç k∏ótników. Warto dodaç, ˝e
zrobi∏ to m∏odzik z tego samego bloku; zrobi∏
prawie bez s∏owa.

*
Ma∏o prawdopodobne jest, by te s∏owa trafi∏y

do negatywnych bohaterów felietonu. A gdyby
nawet, to czy zrobi∏yby na nich jakieÊ wra˝enie.
Nie w tym rzecz! Rzecz w tym, by opisane sytu-
acje spowodowa∏y u czytelnika refleksj´
nad sobà samym, nad w∏asnà postawà. Jacy
jesteÊmy wobec innych – bli˝szych i dalszych?
Dlaczego, bywa, ∏atwiej nam dostrzec przys∏o-
wiowe êdêb∏o w oku sàsiada, ni˝ belk´ w oku
w∏asnym? (mar) 

❅ ❅ ❅ Bo˝e Narodzenie. W liturgii Ko-
Êcio∏a zachodniego Êwi´to Bo˝ego Narodze-
nia by∏o ju˝ znane na poczàtku IV wieku. Ist-
nieje kilka hipotez, które wyjaÊniajà, dlaczego
Bo˝e Narodzenie obchodzimy w∏aÊnie 25
grudnia.

❅ ❅ ❅ Wigilia. Wigilia, w szerszym zna-
czeniu, to dzieƒ poprzedzajàcy inny dzieƒ.
W znaczeniu uroczystej wieczerzy Wigili´ ob-
chodzi si´ tradycyjnie w rodzinnym gronie,
baczàc jednak, by przy stole znalaz∏a si´ pa-
rzysta liczba biesiadników. Pozostawiano jed-
nak zawsze jedno miejsce wolne, niezaj´te
przez nikogo. Zofia Kossak w Roku polskim
przypomina: Ktokolwiek zajdzie w dom polski
w Êwi´ty wigilijny wieczór zajmie to miejsce
i b´dzie przyj´ty jak brat.

Wobec wiktua∏ów – pisze Józef Szczypka
w Kalendarzu Polskim – kierowano si´ dla od-
miany zasadà nieparzystoÊci. Magnaci fundo-
wali sobie jedenaÊcie potraw, szlachta dzie-
wi´ç, wieÊ pilnowa∏a siedmiu, choç nieraz sa-
dzi∏a si´ na wi´cej.

Nadal jednak nie sprzàta si´ ze sto∏u a˝
do powrotu z Pasterki, a jeÊli uczestniczy si´
w niej przy telewizorze, to i po takiej Pasterce
gospodarz zbiera z ka˝dej z pozostawionych
resztek potraw odrobin´ dla ̋ ywizny: dla psa,
kota, na wsi dla byd∏a, koni, ptactwa.

Wszystko to bowiem – skoro tylko biesiad-
nicy wycofajà si´ od sto∏u na nocny odpoczy-
nek – zaczyna mówiç ludzkim g∏osem.

Na Wieczerz´ Wigilijnà kupujemy ryb´ –
najcz´Êciej jest to karp. Ryba to bardzo stary
chrzeÊcijaƒski znak. Ryba jest znakiem tajem-
nicy, nie ma g∏osu. Zwierz´ta i ptaki majà g∏os.

W j´zyku greckim ka˝da litera
s∏owa ryba daje skrót –
wyraz, który w j´zyku
polskim t∏umaczy si´:
Jezus Chrystus Syn
Bo˝y Zbawiciel.
W czasie przeÊlado-
waƒ chrzeÊcijan, po-
dobizna ryby by∏a

znakiem rozpoznaw-
czym, podobnie jak dzi-
siaj krzy˝yk lub medalik.

❅ ❅ ❅ Op∏atek. Typowo polskim zwycza-
jem jest ∏amanie si´ op∏atkiem, symbolizujàce
powszechne wybaczenie i pojednanie. ̧ ama-
nie si´ op∏atkiem rozpoczyna pan domu lub
najgodniejsza w gronie osoba, otoczona po-
wszechnym szacunkiem – babcia, s´dziwy
dziadek, siwiutka mama. Zwyczaj ten – przy-
pomina Maria Borejszo w swej publikacji
O Bo˝ym Narodzeniu w kulturze polskiej –
w sposób jednoznaczny i czytelny nawiàzuje
do Ostatniej Wieczerzy. Chcemy, aby w na-
szych sercach by∏a radoÊç i spokój.

❅ ❅ ❅ Âwi´ty Miko∏aj. Âwi´ty Miko∏aj, to
nie jest bajka, to nie jest krasnal z czerwonym
nosem. Âwi´ty Miko∏aj ˝y∏ w poczàtkach
IV wieku. By∏ biskupem miasta Mira w Azji (dzi-
siaj Turcja). Mia∏ bogatych rodziców. Po ich
Êmierci zosta∏ sam. Nie mia∏ ani braci, ani
sióstr. To, co zostawili mu rodzice rozdawa∏ lu-
dziom biednym. Robi∏ to w tajemnicy. Póêniej
zosta∏ biskupem. Âwi´ty Miko∏aj przynosi∏ ra-
doÊç dzieciom i ludziom biednym.

❅ ❅ ❅ Choinka. Jest zima, drzewa bez li-
Êci, w przyrodzie jest stan spoczynku. Choin-
ka to pachnàce, zielone i ˝ywe drzewko. Cho-
ink´ przynosimy do domu, aby przypomina∏a
nam, ̋ e Pan Bóg jest ̋ ywy. Na choince zawie-
szamy bombki, kolorowe ∏aƒcuchy, cukierki,
orzechy, pierniki... Wszystkie te pi´kne ozdo-
by przypominajà nam wiele darów, talentów
i uzdolnieƒ.

❅ ❅ ❅ Jemio∏a. Jemio∏a – roÊlina bodaj
najdziwniejsza ze wszystkich (podczas gdy
wszystko co ˝yje, pnie si´ do góry, ku s∏oƒcu,
ona roÊnie w dó∏, w kierunku ziemi, a zimà zie-
leni si´ triumfujàco) – sta∏a si´ symbolem nie-
ÊmiertelnoÊci, a w Japonii ponadto p∏odnoÊci
i szcz´Êcia.

Domów, gdzie jemio∏a stanowi element bo-
˝onarodzeniowego wystroju jest wiele. Bo kto
jeszcze wie, ˝e jemio∏´ umieszczano
nad drzwiami, bo odp´dza∏a z∏e duchy, w tym
ducha niezgody.

Opr. Tadeusz Marczewski

Âwi´ta ✯ Tradycje 
✯ Zwyczaje

Dlaczego Bo˝e Narodzenie obchodzimy w∏aÊnie
25 grudnia? Dlaczego z koÊcio∏a przynosimy bia-
∏y op∏atek? Dlaczego przychodzi Êwi´ty Miko-
∏aj? Dlaczego na Wieczerz´ Wigilijnà kupu-
jemy ryb´ – najcz´Êciej jest to karp? Dla-
czego? Po co?
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– Panie in˝ynierze! Domami opieki zajmujà si´
samorzàdy terytorialne – w∏adze lokalne, a nie
spó∏dzielnie mieszkaniowe. Po co zatem wciàgaç
w to MSM Energetyka?

– Oprócz racji formalnych sà te˝ racje spo∏eczne.
Inaczej b´dzie si´ czu∏ cz∏onek naszej spó∏dzielni,
któremu przyjdzie skorzystaç z domu opieki, jeÊli b´-
dzie to dom zlokalizowany w pobli˝u miejsca za-
mieszkania tego cz∏onka, a ponadto zbudowany
przez jego spó∏dzielni´, z którà jest zwiàzany przez
30, 40, a mo˝e i wi´cej lat.

– Jaki to ma byç,w przybli˝eniu,Dom Seniora?
– Wszystko, o czym tu mówimy, jest pewnym

przybli˝eniem, wst´pnà koncepcjà, która do czasu
podj´cia prac projektowych powinna byç szeroko
dyskutowana, a nast´pnie modyfikowana, dostoso-
wywana do potrzeb. Na dziÊ myÊlimy zarówno o sta-
∏ym – ca∏odobowym pobycie, jak te˝ o pobycie
dziennym, od rana do wieczora, z pe∏nym wy˝ywie-
niem.

– U˝y∏ pan sformu∏owania myÊlimy. Kto wi´c,
oprócz pana, myÊli o sprawie, zajmuje si´ nià?

– Jest to kilkunastoosobowe grono osób, które
z w∏asnej woli tworzà grup´ inicjatywnà lub – jak kto
woli – komitet. Naszym celem jest nadanie Domowi

Seniora poczàtkowego kszta∏tu, doprowadzenie
do powo∏ania komitetu za∏o˝ycielskiego (z udzia∏em
przedstawicieli wszystkich osiedli MSM Energetyka),
pozyskanie indywidualnych za∏o˝ycieli z w∏asnym
wk∏adem finansowym, przygotowanie niezb´dnych
dokumentów itp. 

Wspomniane grono ludzi to panie i panowie tzw.
z∏otego wieku. Spotykamy si´, ˝eby pchaç spraw´
do przodu, co tydzieƒ. DziÊ, kiedy rozmawiam z pa-
nem, jest 3 listopada. Za godzin´ rozpoczniemy ko-
lejne obrady. B´dzie to nasze 22. spotkanie.

– Czy zastanawialiÊcie si´ nad sposobem sfi-
nansowania budowy?

– Przyj´liÊmy ju˝ m.in. koncepcj´ finansowania
budowy Domu Seniora. DaliÊmy temu wyraz w pi-
Êmie skierowanym 29 paêdziernika br. do Rady Nad-
zorczej i Zarzàdu MSM Energetyka. Niektórzy mogà
mówiç o nas: marzyciele! Ale to nasze marzenie
oznacza urzeczywistnienie czegoÊ upragnionego.

– Za∏ó˝my, ˝e dopi´liÊcie swego! Dom Seniora
zaczyna funkcjonowaç. To wszystko kosztuje.
Skàd pieniàdze?

– PrzeprowadziliÊmy wst´pne kalkulacje i wylicze-
nia. Podstawowym êród∏em przychodów by∏aby od-
p∏atnoÊç pensjonariuszy. W rachub´ wchodzi te˝
dzia∏alnoÊç gospodarcza przynoszàca zysk. Cz´-
Êcià Domu Seniora móg∏by byç np. pensjonat z po-
kojami do wynajmowania. Inna propozycja dotyczy
Êwiadczenia pewnych us∏ug, jeszcze inna sprzeda˝y
posi∏ków na zewnàtrz. Bank pomys∏ów jest ciàgle
uzupe∏niany.

– Przyjmujecie za∏o˝enia, ˝e wszystko b´dzie
cacy. Co jest podstawà tych za∏o˝eƒ?

– ObliczyliÊmy np. miesi´czny koszt pobytu, w któ-
rym to koszcie, oprócz wydatków na eksploatacj´,
wy˝ywienie, opiek´ lekarskà i piel´gniarskà –

uwzgl´dniono te˝ sp∏at´ zaciàgni´tego kredytu inwe-
stycyjnego. Pomocne by∏y doÊwiadczenia Domu
Emeryta Wojskowego, który odwiedziliÊmy. Chcemy
te˝ zapoznaç si´ z doÊwiadczeniami Domu Lekarza,
a tak˝e innych podobnych placówek. Wszystko
po to, by – porównujàc i analizujàc – przyjmowane
przez nas za∏o˝enia by∏y w miar´ trafne.

– Czy z koncepcjà budowy Domu Seniora wy-
szliÊcie poza samà spó∏dzielni´?

– Koncepcja jest, ale ciàgle staramy si´ jà rozwi-
jaç, doskonaliç. Wraz z tym wychodzimy z naszà ini-
cjatywà na zewnàtrz. Zna jà Krajowa Rada Spó∏dziel-
cza, nawiàzaliÊmy kontakt z radnymi Mokotowa.
W miar´ posuwania si´ naszych prac do przodu, b´-
dziemy szukali kolejnych sprzymierzeƒców.

– Ma∏o wiedzà jednak o sprawie sami cz∏onko-
wie naszej spó∏dzielni. Jak zamierzacie do nich
dotrzeç?

– Temu s∏u˝y w∏aÊnie nasza rozmowa. Zaczynamy
od M-6. Nast´pnie chcemy wywiesiç w ka˝dym do-
mu specjalne komunikaty. Sugeruje si´ nam opraco-
wanie specjalnej ankiety i dostarczenie jej do ka˝de-
go lokalu we wszystkich osiedlach. JeÊli ju˝ o Domu
Seniora zacznie si´ mówiç bardziej powszechnie,
poprosimy cz∏onków spó∏dzielni o opinie, uwagi
i propozycje. Zapytamy te˝ o przewidywane potrze-
by opiekuƒcze dla ich rodzin.

– Przychodzi koƒczyç naszà rozmow´. Panu
i pomocnym wspó∏pracownikom ˝yczymy osià-
gni´cia celu.

– Chcemy dobiç do celu. Ten cel to zadanie, które
wyznaczamy naszym marzeniom. A marzenia, jak
mówi∏ Janusz Korczak, sà programem ˝ycia.

– Dzi´kujemy za rozmow´.
Rozmawia∏ Zbigniew Rossa

Poczt´ Przy Bernardyƒskiej Wodzie 7 oddano
do u˝ytku kilka lat temu. Mia∏a ona odcià˝yç pla-

cówki przy ul. Burgaskiej i Êw. Bonifacego. Poczàt-
kowo klienci byli zadowoleni: 5 okienek (trzy okien-
ka A, po jednym B i C), mi∏y personel, sprawne urzà-
dzenia elektroniczne, niemal brak kolejek. A jak
obecnie wyglàda dzia∏alnoÊç tej placówki? Niestety,
wiele si´ zmieni∏o.

Z pi´ciu okienek zosta∏y tylko dwa (B i C), wszyst-
kie trzy okienka A zamkni´to na sta∏e. W zwiàzku
z tym okienka B i C, pierwotnie powo∏ane do przyj-
mowania i wydawania listów i paczek, w spadku
po okienkach A przej´∏y wszystkie operacje finanso-
we. Zanik∏a zatem specjalizacja, w okienku B i C wy-
konuje si´ obecnie takie same czynnoÊci (wszyst-
kie!). Zdawa∏oby si´ wi´c, ˝e wystarczy jedna kolej-
ka i jedna numeracja do obu okienek. Tymczasem
elektroniczna numeracja wyÊwietlana jest oddziel-

nie nad ka˝dym z nich. I tu si´ zaczyna problem –
raz numerki wyÊwietlane sà prawid∏owo, innym ra-
zem sygnalizacja dzia∏a wadliwie – nie jest zsyn-
chronizowana z drukowaniem numerków. Powodu-
je to zamieszanie i wyd∏u˝a czas obs∏ugi klientów;
aby odebraç list polecony, przychodzi∏am na pocz-
t´ trzy dni pod rzàd, bo za ka˝dym razem oczekiwa-
nie zapowiada∏o si´ ponad godzin´, na co akurat
nie mog∏am sobie pozwoliç. W dodatku nie bardzo
jest gdzie oczekiwaç, bo jest tylko szeÊç plastiko-
wych krzese∏ek dla interesantów.

Tak wi´c poczta, kiedyÊ ceniona przez mieszkaƒ-
ców Sadyby, sta∏a si´ dla nich wr´cz k∏opotliwa.
W kolejce oczekuje si´ d∏u˝ej ni˝ na sàsiednich
pocztach, nawet jeÊli pobierze si´ dwa numerki – B
i C, czego zakazuje napis przy drukarce. Traci si´ te˝
du˝o nerwów obserwujàc bzdurnà sygnalizacj´. Dla
okolicznych mieszkaƒców swego rodzaju prezen-
tem gwiazdkowym by∏oby wyeliminowanie wyst´-
pujàcych mankamentów.

Roz˝alona klientka
(imi´ i nazwisko znane redakcji)

Wiara czyni cuda

Pomó˝cie kobiecie
w walce ze Êniegiem

Jestem u˝ytkownikiem parkingu spo∏ecznego
Czerniakowska 34/36. KtóregoÊ dnia, ze-

skrobujàc szron z szyb samochodu, uzmys∏owi-
∏am sobie, ̋ e niebawem, tak jak co roku, czekaç
mnie b´dà dodatkowe trudnoÊci. Kiedy to pisz´,
nie ma jeszcze Êniegu, ale on przecie˝ b´dzie.

Zimà, po wi´kszych opadach, parking tonie
w Êniegu. Niektórzy odgarniajà go, bo muszà,
przy swoich samochodach, ale drogi dojazdowe
wewnàtrz parkingu sà niejednokrotnie bardzo
trudne do pokonania. Szczególnie daje si´ to we
znaki nam kobietom, s∏abym istotom. A nie ka˝-
da z nas ma w domu m´skiego pomocnika.

Parkingiem zarzàdza spo∏eczny komitet, ale
to sà przecie˝ tacy sami Êmiertelnicy jak ja,
z przewagà – jak mi wiadomo – tych s∏abych
istot. Mo˝e wi´c odÊnie˝anie parkingu wzi´∏aby
na siebie Administracja Osiedla Sielce, która po-
biera op∏aty za jego u˝ytkowanie. Na kilka z∏o-
tych wi´cej od samochodu zgodzi∏by si´ niewàt-
pliwie ka˝dy, a k∏opoty by si´ skoƒczy∏y.

U˝ytkowniczka parkingu
(imi´ i nazwisko znane redakcji)

Od redakcji. Sygna∏ dotyczy jednego parkin-
gu spo∏ecznego, ale takich mamy w spó∏dzielni
kilkadziesiàt. Zima jest dla ich u˝ytkowników jed-
nakowo ucià˝liwa, mo˝e wi´c to, co piszemy,
wzi´∏yby pod uwag´ inne komitety parkingowe
i inne Administracje Osiedli. 

Rozmowa z in˝. Lechem Jankowskim, autorem pomys∏u budowy Spó∏dzielczego Domu Seniora

S A D Y B A

Zepsuta poczta
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¸atwiej by nam by∏o pisaç o tej
sprawie po wyroku sàdu – by∏oby

wtedy bardziej konkretnie. Decyduje-
my si´ na to ju˝ teraz, bo chcemy
ostrzec – ostrzec tych, którzy nie po-
trafià wspó∏˝yç z sàsiadami. Niedopo-
wiedzenia lub przeinaczenia, prosz´
wybaczyç. Ochrona danych osobo-
wych...

*
Prawo do lokalu – trzy pokoje

z kuchnià – uzyskali w wyniku spadko-
brania. ¸adny lokal, dobry punkt.

Pan Izydor, zameldowany od 30 lat,
mieszka∏ tu dawniej z matkà, teraz
mieszka z ˝onà i pociechami. Nie ˝yjà
ze sobà zgodnie. Alkohol! Dochodzi
do cz´stych awantur. Ha∏asy, wyzwi-
ska, t∏uczenie szk∏a, rozbijanie mebli.
Pociechy pana Izydora cz´sto przeby-
wajà na klatce schodowej, równie˝
nocà. Zanieczyszczajà Êciany i scho-
dy, czynià zgie∏k, u˝ywajà wulgarnych
s∏ów.

Sàsiedzi, równie˝ z drugiej klatki
schodowej, majà tego doÊç. Ich skar-
gi, których w 2005 r. by∏o kilka, nie
wp∏ywajà jednak na zachowanie ro-
dziny. Skarga z 13 wrzeÊnia br. podpi-
sana zosta∏a przez 70 mieszkaƒców
budynku. OÊwiadczajà m. in., ˝e od-
czuwajà fizyczne zagro˝enie bezpie-
czeƒstwa. Poprawy sytuacji nie przy-
noszà interwencje policji.

Bezradna jest Administracja Osie-
dla, nie jest te˝ w stanie pomóc Za-
rzàd spó∏dzielni. Wobec ich zabiegów
pan Izydor wraz z rodzinà wykazuje
niezwykle lekcewa˝àcy stosunek.
Na dodatek, od pó∏ roku nie wnoszà
op∏at za mieszkanie. Na koniec wrze-
Ênia br. zad∏u˝enie wynosi∏o 2200 z∏.

*
Zanim sprawa trafi∏a do Rady Nad-

zorczej, omawia∏a jà Komisja Miesz-
kaniowa rady. Popar∏a wniosek Rady
Nadzorczej skierowany do Zarzàdu.
Sama Rada Nadzorcza nie mia∏a wàt-
pliwoÊci.

Podstawà wniosku Rady Nadzor-
czej o wszcz´cie post´powania sàdo-
wego w sprawie nakazania sprzeda˝y
spó∏dzielczego w∏asnoÊciowego pra-
wa do lokalu, jest ustawa o spó∏dziel-
niach mieszkaniowych i ustawa o w∏a-
snoÊci lokali. Tak wi´c do statutowego

wykluczenia ze spó∏dzielni i ewentual-
nej eksmisji, dosz∏a – usankcjonowa-
na prawem – nowa mo˝liwoÊç. Mniej
chodzi tu o interes spó∏dzielni, wi´cej
o interes jej cz∏onków – lokatorów.

Niezale˝nie od tego, jaki b´dzie wy-
rok sàdu, sygnalizowana tu sprawa
powinna byç przestrogà dla tych, któ-
rzy zapominajà o obowiàzkach cz∏on-
ków spó∏dzielni.

Tadeusz Marczewski

Czy sàd naka˝e sprzeda˝ 
w∏asnoÊciowego prawa do lokalu

W czym powinna si´ przejawiaç nasza aktywnoÊç jako
cz∏onków spó∏dzielni? Najogólniej mówiàc chyba w tym, ˝e-
by nie staç z boku, ˝eby dzia∏aç. Niekoniecznie na co dzieƒ,
bo to dla wielu trudne, ale choçby wtedy, kiedy w naszym
domu organizowane jest zebranie jego mieszkaƒców,
a w naszym osiedlu zbiera si´ grupa cz∏onkowska. Przycho-
dzimy wówczas, s∏uchamy, co mówià inni, zg∏aszamy swoje
uwagi i wnioski.

Nosi∏ wilk razy kilka...
Koniec wieƒczy dzie∏o

JakoÊ tak, nie wiadomo
do koƒca, jak

JeÊli ktoÊ decyduje si´ zabraç g∏os
w dyskusji, to albo dzieli si´ swo-

imi przemyÊleniami (co zrobiç, ˝eby
by∏o lepiej), albo nawiàzuje do wypo-
wiedzi poprzedników. W obydwu ta-
kich sytuacjach przedstawiamy ze-
branym swój punkt widzenia, coÊ
proponujemy, do czegoÊ przekonu-
jemy. Ma coÊ zrobiç Zarzàd spó∏-
dzielni, Rada Nadzorcza, Administra-
cja Osiedla. Mówimy, co ma zrobiç
i zazwyczaj dopowiadamy, jak to so-
bie wyobra˝amy.

Otó˝ to! Trzeba zrobiç, trzeba
zmieniç, trzeba poprawiç, trzeba ure-
gulowaç. Wystarczy, oczywiÊcie, za-
sygnalizowaç problem, podrzuciç go
komu trzeba. Niech si´ martwi, jak
wybrnàç z sytuacji, jak osiàgnàç cel.

˚eby lepiej zrozumieç o co chodzi,
dwa przyk∏ady z ˝ycia spó∏dzielni,
z dwóch grupowych spotkaƒ jej
cz∏onków. Jeden przyk∏ad problemo-
wy, drugi jednostkowy.

2.
Radzie Nadzorczej naszej spó∏-

dzielni podsuni´to takà oto kwesti´:
Nale˝y zainicjowaç przekszta∏cenie
MSM Energetyka w autentycznà
spó∏dzielni´, w której najwa˝niej-
szym elementem sà spó∏dzielcy,
a Zarzàd i Administracja sà wyko-
nawcami ich woli; spó∏dzielni´, w któ-
rej istnieje jednoznaczny podzia∏
uprawnieƒ decyzyjnych i zwiàzanej
z tym odpowiedzialnoÊci; spó∏dziel-
ni´, w której nastàpi znaczna decen-
tralizacja systemu zarzàdzania.

Wniosek – postulat, aczkolwiek
wyra˝ony troch´ patetycznie, niewàt-
pliwie s∏uszny. JeÊli powinniÊmy staç
si´ autentycznà spó∏dzielnià, to zna-
czy, ˝e nià jeszcze nie jesteÊmy. Au-
tor wniosku chce, ˝eby by∏o lepiej;
niewàtpliwie wie, jak do tego dojÊç,
ale swoje propozycje trzyma jakby
w zanadrzu.

Tak to ju˝ jest! Chcemy, ˝eby by∏o
lepiej, dokumentujemy to swoim
wnioskiem, ale na tym poprzestaje-
my. Nie wysilamy si´, ˝eby rozwinàç
swoje propozycje, by ukierunkowaç

dzia∏ania tych, od których oczekuje-
my zmiany, poprawy.

3.
Zarzàdowi naszej spó∏dzielni gru-

py cz∏onkowskie z Sielc przed∏o˝y∏y
taki oto wniosek: Nale˝y uregulowaç
kontrowersyjne problemy pomi´dzy
mieszkaƒcami osiedla Sielce i miesz-
kaƒcami sàsiadujàcych osiedli. Do-
magamy si´, aby mieszkaƒcy Siekie-
rek nie wyrzucali odpadów do na-
szych pojemników, bo to nas nara˝a
na dodatkowe koszty. Mieszkaƒcy
Siekierek wyprowadzajà te˝ psy, któ-
re zanieczyszczajà trawniki wokó∏ na-
szych domów. Jest to nieetyczne, na-
rusza normy kultury osobistej i zasa-
dy wspó∏˝ycia spo∏ecznego.

Tak si´ sk∏ada, ˝e rejon Czernia-
kowska Wschodnia w osiedlu Sielce
styka si´ z rejonami trzech innych
spó∏dzielni. Rodzi to wspólne proble-
my – bywa, ˝e i kontrowersyjne. Ad-
ministracji Osiedla Sielce, w imieniu
swoich mieszkaƒców, niejednokrot-
nie przychodzi wyst´powaç o to
i owo do sàsiadów. Takie jest ˝ycie!
Ale wnioski o Êmieciach i pieskach
zg∏aszane sà bez przerwy. Rozumie-
my rozgoryczonych, tym bardziej, ̋ e
to NASI, tylko co z tym fantem zrobiç.

Ja nie widz´ ˝adnego rozsàdne-
go rozwiàzania! Mo˝e sami wniosko-
dawcy majà w g∏owie jakieÊ pomy-
s∏y? Administracja Osiedla Sielce b´-
dzie im za to wdzi´czna.

4.
Trzeba to jakoÊ za∏atwiç, trzeba to

jakoÊ uregulowaç – tak koƒczymy
wiele swoich wystàpieƒ; jeÊli nie wie-
my, jak za∏atwiç, jak uregulowaç, to
trudno, musimy pozostaç wówczas
przy tym banalnym zwrocie; lepiej by-
∏oby natomiast – koƒczàc swoje wy-
stàpienie w dyskusji – do∏àczyç
do stawianego wniosku propozycj´
jak, naszym zdaniem, nale˝a∏oby
wcielaç go w ˝ycie. Niech b´dzie to
propozycja nawet niepe∏na, nawet
niekompletna, ale niech b´dzie! 

Tadeusz Marczewski

Wyjàtkowà spraw´ omawia∏a 27 wrzeÊnia br. na swym posie-
dzeniu Rada Nadzorcza. Fina∏em tej sprawy by∏o skierowanie
do Zarzàdu spó∏dzielni niecodziennego wniosku, by Zarzàd wy-
stàpi∏ do sàdu z ˝àdaniem nakazania przez sàd sprzeda˝y spó∏-
dzielczego w∏asnoÊciowego prawa do lokalu. JeÊli tak si´ sta-
nie, mieszkanie zmieni w∏aÊciciela, a sàsiedzi odetchnà a ulgà.

Za kilkanaÊcie dni koniec 2005
r., a wraz z tym koniec ulgi remon-
towej. Ulga ta jest trzyletnia: 2003
– 2005. W okresie tym, jednorazo-
wo lub trzykrotnie, mo˝na odliczyç
od podatku 19 proc. kosztów re-
montu mieszkania, nie wi´cej jed-
nak ni˝ 4725 z∏. Ulga ma nie tylko
górny, ale i dolny limit. Aby z niej
skorzystaç, trzeba wydaç nie
mniej ni˝ 567 zl.

Wykorzystanie ulgi co do gro-
sza oznacza wydanie na remont
mieszkania co najmniej 24 tys. 868
zl 42 gr. B´dzie to teraz, w drugiej
po∏owie grudnia, trudne, ale nie
niemo˝liwe. Wydamy mniej, odli-
czymy mniej.

Powinno starczyç jeszcze cza-
su choçby na zakup materia∏ów
(np. glazura, terakota, parkiet) czy
urzàdzeƒ (np. brodzik, kabina
prysznicowa). Odliczyç te˝ mo˝na
wydatki na kupno szaf wn´ko-
wych i pawlaczy oraz wyk∏adziny
trwale przytwierdzonej do pod∏o-
˝a. Na wszystko to trzeba mieç
faktury.

Ulgà obj´te sà te˝, przypomina-
my, wszystkie wp∏aty na fundusz
remontowy spó∏dzielni. Dawniej
nale˝a∏o wziàç z Administracji
Osiedla odpowiednie zaÊwiadcze-
nie, teraz wystarczy dowód wp∏aty
za czynsz z wyodr´bnionà pozy-
cjà funduszu remontowego. (mar)

Ostatnie dni na zakupy
i faktur´

Koniec ulgi
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Jakie grupy, 
jakie koszty

Kolporta˝ M-6 trzeba
usprawniç

Odpewnego czasu, w ramach dys-
kusji o rozwoju samorzàdnoÊci

w MSM Energetyka, zwracana jest uwa-
ga na funkcjonowanie grup cz∏onkow-
skich. Da∏ temu równie˝ wyraz Maciej
Ró˝ycki, przewodniczàcy Rady Domu
Sewastopolska 1, w paêdziernikowym
numerze M-6. Fragment jego wypowie-
dzi, w wyniku zastosowanych skrótów,
zosta∏ zniekszta∏cony; powinien mieç na-
st´pujàce brzmienie:

Z punktu widzenia samorzàdnoÊci
grupy powinny byç jedno lub dwuman-
datowe dla wyboru przedstawicieli
cz∏onków; natomiast z punktu widzenia
kosztów, czym mniej grup, tym taƒsze
koszty ponoszone na te zebrania.

Redakcja pyta∏a na koniec, co powin-
no byç w tym wszystkim wa˝niejsze:
sprawnoÊç grup cz∏onkowskich wià˝àca
si´ z ich wielkoÊcià, czy te˝ drobne do-
datkowe koszty zwiàzane z organizowa-
niem zebraƒ tych˝e grup. Nam odpo-
wiedê nasuwa si´ sama

§ 1
Rada Domu jest organem spó∏dzielni powo∏anym przez

zebranie domowe, dzia∏ajàcym w post´powaniu wewnàtrz-
spó∏dzielczym w ramach uprawnieƒ statutowych.

§ 2
1. Rada Domu sk∏ada si´ z nie mniej ni˝ trzech cz∏on-

ków spó∏dzielni faktycznie zamieszka∏ych w danym do-
mu, wybranych na czteroletnià kadencj´.

2. Rada Domu wybiera ze swego grona, w g∏osowaniu
jawnym lub tajnym, przewodniczàcego, zast´pc´ i sekre-
tarza.

3. Cz∏onek Rady Domu mo˝e byç odwo∏any
przed up∏ywem kadencji przez zebranie domowe, zgod-
nie z postanowieniem statutu.

4. W razie ustàpienia cz∏onka Rady Domu, odwo∏ania
go lub ustania cz∏onkostwa, na jego miejsce, najbli˝sze
zebranie domu, wybiera nowego cz∏onka na okres
do koƒca kadencji.

5. Ust´pujàcy cz∏onkowie Rady Domu mogà byç wy-
bierani ponownie na kolejne kadencje.

6. Zebrania Rady Domu powinny byç udokumentowa-
ne protoko∏ami lub notatkami, a sk∏ad rady domu oraz
zmiany zachodzàce w sk∏adzie osobowym przekazywane
do wiadomoÊci Rady Osiedla i Administracji.

Imienny sk∏ad Rady Domu nale˝y wywiesiç na tablicy
og∏oszeƒ w danym budynku.

7. Rada Domu, podejmuje uchwa∏y w obecnoÊci, co
najmniej trzech cz∏onków rady, w tym przewodniczàcego
lub zast´pcy oraz sekretarza Rady Domu. Rada Domu nie
mo˝e podejmowaç uchwa∏ i decyzji niezgodnych z posta-
nowieniami statutu MSM Energetyka i obowiàzujàcymi
przepisami.

§ 3
Do uprawnieƒ i obowiàzków Rady Domu nale˝y:
1) wspó∏dzia∏anie z mieszkaƒcami domu dla utrzyma-

nia w∏aÊciwego stanu technicznego, sanitarnego budyn-
ku oraz jego otoczenia,

2) wyst´powanie w sprawach domu w imieniu jego
mieszkaƒców,

3) wspó∏uczestniczenie w tworzeniu i realizacji planów
gospodarczych w osiedlu zgodnie z postanowieniami
§ 111 pkt 2 statutu,

4) przedstawianie zebraniu domowemu rocznego
sprawozdania z dzia∏alnoÊci,

5) wykonywanie innych uprawnieƒ wynikajàcych ze
statutu.

§ 4
1. Zebranie organizacyjne domu w celu wyboru Rady

Domu zwo∏uje i przeprowadza Rada Osiedla.
2. Zebrania Rady Domu sà zwo∏ywane w miar´ potrze-

by przez przewodniczàcego i przez niego prowadzone.
3. W zebraniach Rady Domu mogà braç udzia∏ z g∏o-

sem doradczym zamieszkali w danym domu cz∏onkowie
organów samorzàdowych spó∏dzielni nie b´dàcy cz∏on-
kami Rady Domu oraz inne osoby zaproszone przez prze-
wodniczàcego.

4. W razie potrzeby, nie mniej jednak ni˝ raz w roku,
przewodniczàcy Rady Domu zwo∏uje zebranie mieszkaƒ-
ców danego domu dla poinformowania o realizacji pla-
nów gospodarczych i sprawach organizacyjnych osiedla
i spó∏dzielni. 

W tych zebraniach mogà braç udzia∏, z g∏osem dorad-
czym, mieszkaƒcy domu nie b´dàcy cz∏onkami spó∏dziel-
ni. Podj´te na tych zebraniach uchwa∏y i wnioski lub opi-
nie ujmuje si´ w formie protoko∏u lub notatki i przekazuje
adresatom.

5. W przypadku d∏ugotrwa∏ego zaniechania (ustania)
dzia∏alnoÊci Rady Domu, Rada Osiedla zwo∏uje zebranie
domowe w celu wybrania nowego sk∏adu rady.

§ 5
Niniejszy regulamin mo˝e byç uzupe∏niony na wniosek

Rady Domu, uwzgl´dniajàcy specyfik´ danego budynku.
Zapisy te nie mogà byç sprzeczne ze statutem i wymaga-
jà zatwierdzenia przez Rad´ Osiedla.

Wzorcowy regulamin Rady Domu 
MSM Energetyka

Âladem artyku∏ów

Sygna∏y czytelników

Skargi od cz∏onków spó∏dzielni na nie-
otrzymywanie M-6 wp∏ywajà do redak-

cji rzadko, ale wp∏ywajà. Ostatnio, po uka-
zaniu si´ paêdziernikowego numeru, zg∏o-
sili nam to dwaj czytelnicy z tego samego
osiedla – mniejsza o to, z którego. To sk∏o-
ni∏o redakcj´ do przeprowadzenia ma∏ego
rekonesansu: zadzwoniliÊmy do wszyst-
kich administracji osiedlowych, pytajàc,
jak nasze pismo przekazywane jest cz∏on-
kom spó∏dzielni.

Najcz´Êciej M-6 trafia, w porozumieniu
z listonoszem, do skrzynek pocztowych.
Rzadziej dozorcy pukajà do mieszkaƒ
i wr´czajà pismo. Ta forma kolporta˝u, za-
pewniono nas, dominuje w os. Stegny Po-
∏udnie. Tak samo ma byç w osiedlach Ste-
gny Pó∏noc i Sielce. Bywa, ˝e M-6 le˝akuje
w ogólnodost´pnych pojemnikach na par-
terze budynku, na skrzynkach pocztowych
lub w ró˝nych widocznych miejscach
na pi´trach domu.

Najlepsze jest, oczywiÊcie, przekazywa-
nie M-6 do ràk w∏asnych lokatorów, na co
powinno byç staç nasze administracje; nie
chcemy jednak niczego narzucaç. Mamy
tylko proÊb´ do pe∏nomocników Zarzàdu,
kierowników Administracji Osiedli: spraw-
dzajcie od czasu do czasu, jak M-6 prze-
bywa drog´: osiedle – administrator –
gospodarz domu – cz∏onek spó∏dzielni.

Tym ostatnim przypominamy: macie
prawo do otrzymywania M-6 i upominajcie
si´ o swoje pismo; w pierwszym rz´dzie
u dozorcy  (red.)

Doniedawna wyst´powa∏ brak uprawnieƒ do decydo-
wania w jakichkolwiek sprawach przez Rad´ Domu –

zauwa˝a∏ w poprzednim numerze M-6 Maciej Ró˝ycki, prze-
wodniczàcy Rady Domu Sewastopolska 1. I choç, jego zda-
niem, pe∏ni szcz´Êcia jeszcze nie ma, to warunki do dzia∏ania
zosta∏y stworzone. Âwiadczy o tym, publikowany powy˝ej,
wzorcowy regulamin Rady Domu.

W par. 3, w którym mówi si´ o uprawnieniach i obowiàz-
kach Rady Domu, znalaz∏o si´ odniesienie do statutu MSM
Energetyka. Skonkretyzowano w nim, czego nie ma w pre-
zentowanym regulaminie, w czym wyra˝aç si´ powinien
udzia∏ Rady Domu w dzia∏aniach na rzecz swojego budynku.
Troch´ wskazaƒ jest.

W ka˝dym domu oraz w jego otoczeniu co jakiÊ czas do-
konywane sà okresowe przeglàdy. JeÊli nie ma Rady Domu,
zajmuje si´ tym sama Administracja Osiedla. Na ogó∏ do-
strzega wówczas mniej. W ka˝dym domu co jakiÊ czas wy-
konywane sà remonty. Lepiej, kiedy prócz przedstawicieli
administracji, przebiegiem prac remontowych zajmuje si´
równie˝ Rada Domu. Koszty eksploatacji poszczególnych
budynków, a zatem i ponoszone przez ich mieszkaƒców
op∏aty, ró˝nià si´ od siebie. Czy sà okreÊlane prawid∏owo?

Sprawdziç to mo˝na indywidualnie, ale ∏atwiej dokona tego
Rada Domu.

Takich i podobnych im przyk∏adów, Êwiadczàcych o tym,
˝e istnienie Rady Domu to konkretna korzyÊç dla mieszkaƒ-
ców, da∏oby si´ znaleêç wi´cej.

PomyÊlmy: ile razy w roku musimy wyst´powaç z czymÊ
do Administracji Osiedla. Robimy to zazwyczaj sami, w poje-
dynk´, zapominajàc troch´, ̋ e si∏a w kolektywie. OczywiÊcie,
nikt nie b´dzie korzysta∏ z poÊrednictwa Rady Domu, kiedy
przecieka kran, ale sà sprawy, które a˝ proszà si´ o dzia∏ania
zbiorowe. Kto lepiej, jak nie Rada Domu, doprowadzi
do wspólnego mianownika oczekiwania lokatorów w spra-
wie prac remontowych na w∏asny rachunek domu.

*
S∏owo wzorcowy w tytule regulaminu oznacza, ̋ e okreÊlo-

no w nim tylko ramy dzia∏ania Rady Domu. Te ramy mogà
byç poszerzone, aby pe∏niej uwzgl´dnia∏y specyfik´ budyn-
ku. Jest jeden warunek: dodatkowe zapisy nie mogà byç
sprzeczne ze statutem, a uzupe∏nienia czy zmiany wymaga-
jà zatwierdzenia przez Rad´ Osiedla.

Wspomniany ju˝ wczeÊniej Maciej Ró˝ycki pisa∏, ̋ e zada-
niem numer jeden cz∏onków spó∏dzielni jest najpierw na-
uczenie si´ samorzàdnoÊci, a potem jej pog∏´bienie. Jak to
robiç? Sposobów jest wiele, za najlepszy zaÊ uwa˝amy prak-
tyczne dzia∏ania. Takie choçby, jak wyst´powanie do Rady
Domu ze sprawami domu czy uczestnictwo w Zebraniu Do-
mowym. Nasz g∏os b´dzie si´ wówczas liczy∏.  (ssa)

W∏àczajmy si´ 
do zarzàdzania 
swoim domem
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Nast´pny

numer M-6 
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2006 r.

Og∏oszenia 

do 15 stycznia

2006 r.

Do wynaj´cia stoiska i lokal u˝ytkowy

Komunikat: og∏oszenia drobne
Coraz wi´cej osób chce zamieszczaç bezp∏atne og∏oszenia drobne, które

drukowaliÊmy bez ograniczeƒ. W numerze czerwcowym br. musieliÊmy jed-
nak zrezygnowaç (si∏a wy˝sza!) z 30 anonsów; stàd koniecznoÊç stosowania
pewnych rygorów.

• To samo og∏oszenie drukowaç b´dziemy jeden – dwa razy w roku, tyl-
ko wyjàtkowo wi´cej razy; selekcja nale˝y do redakcji.

• Og∏oszenia muszà byç zwi´z∏e – do 15 s∏ów.
• Og∏oszenia powinny byç kierowane do redakcji na piÊmie.
Og∏oszenie og∏oszeniu nierówne. Co innego np. zamiana mieszkania lub

poszukiwanie pracy, co innego anons handlowy. Docierajà do nas og∏oszenia
powy˝ej 50 wyrazów. Kto chce informowaç bez ograniczeƒ, mo˝e skorzystaç
z p∏atnego og∏oszenia wymiarowego. Dotychczas przyjmowaliÊmy og∏osze-
nia równie˝ telefonicznie, co czasem powodowa∏o nieporozumienia. Teraz po-
zostaje list kierowany do M-6 drogà pocztowà, z∏o˝ony do teczki M-6 (portier-
nia spó∏dzielni) lub przekazany bezpoÊrednio w czasie dy˝uru redakcyjnego.

Innowacje, które sygnalizujemy, stosowane b´dà od pierwszego (lutowe-
go) numeru 2006 r.

UWAGA!
MSM Energetyka – Administracja Osiedla STEGNY RO˚EK, ul. Burgaska

2/4 posiada dwa wolne stoiska w Domu Handlowym STEGNY do wynaj´cia
od 1 stycznia 2006 r., ka˝de o powierzchni 4 m kw. Stoiska mo˝na po∏àczyç
w jedno o powierzchni 8 m kw. Czynsz za jedno stoisko wynosi 180 z∏ + VAT.
Do tej kwoty dolicza si´ koszty mediów. Posiadamy równie˝ lokal u˝ytkowy
o powierzchni 14,7 m kw. na pi´trze pawilonu przy ul. Burgaskiej 2/4 do wynaj´-
cia od zaraz. Cena za 1 m kw. wynosi 22 z∏ + VAT + koszt mediów.

MIESZKANIOWE
❏ Sprzedam 2-pokojowe 38,5 m kw.,
II p/IV, po generalnym remoncie, ciche
Sadyba. Tel. 0-502-60-25-69 i 642-68-38.
❏ Kupi´ mieszkanie dwupokojowe
na Stegnach. Tel. 729-90-33.
❏ Sprzedam segment KANADYJCZYK
na Ursynowie 180 m kw. Tel.
0-501-380-135.
❏ Zapisz´ w testamencie M-2 39 m kw.
Stegny. Tel. 0-603-345-999.

US¸UGI REMONTOWE
❏ Elektryk´ i hydraulik´ w mieszkaniu.
Solidnie, niedrogo. Tel. 0-502-900-276.
❏ Hydraulik domowy – WOD-KAN-
-GAZ.Uprawnienia. Tel. 840-26-54 lub
0-502-977-324.
❏ Z¸OTA RÑCZKA – wszystko. Tel.
840-26-54 lub 0-502-977-324.
❏ Us∏ugi remontowe od A do Z. Tel.
678-99-94 i 0-606-112-426.
❏ Kompleksowe remonty mieszkaƒ
od A do Z. Tel. 0-501-809-350.

NAUKA
❏ Matematyka i fizyka, doÊwiadczeni
nauczyciele, autorzy podr´czników,
ka˝dy zakres, tanio. Tel. 842-00-59.
❏ Angielski – uczniom gimnazjów
i liceów. DoÊwiadczona nauczycielka.
Tel. 842-64-67. Sadyba. 
❏ Korepetycje z chemii – studentka Po-
litechniki Warszawskiej. Tel. 858-94-27. 
❏ J´zyk polski – pomoc w nauce, pi-
saniu prac, przygotowanie do egzami-
nów (podstawowa, gimnazjum, li-
ceum). Tel. 0-603-521-607 i 842-50-78.
❏ Angielski w domu ucznia – pomoc
w odrabianiu lekcji, korepetycje; t∏u-
maczenia. Tel. 842-60-41 i 828-42-07.
❏ Angielski (nauka, korepetycje) z do-
jazdem do ucznia. Tel. 842-67-33.
❏ Matematyka – student Politechniki
Warszawskiej udzieli korepetycji:
szko∏a podstawowa, gimnazjum, li-
ceum. Tel. 858-94-27. Po godz. 17
❏ FORTEPIAN. Dzieci od 5. lat. Absol-
wentka Akademii Muzycznej z d∏ugo-
letnià praktykà. Tel. 858-89-68.
❏ Niemiecki – korepetycje stypendy-
sty uniwersytetu w Niemczech. Tel.
0-501-175-755. 
❏ Angielski dla wszystkich!
Profesjonalnie, dojazd. Tel. 424-94-49
i 0-503-551-955.
❏ Polski – korepetycji udziela nauczy-
cielka z wieloletnim sta˝em (wszystkie
poziomy nauczania, zw∏aszcza przygo-
towanie do matury). Tel. 642-18-19
i 0-504-948-978.
❏ Korepetycje z matematyki – szko∏a
podstawowa i gimnazjum, emerytowa-
na nauczycielka. Tel. 851-06-96.
❏ J´zyk francuski – korepetycje, kon-
wersacje, t∏umaczenia. Tel. 651-50-09.

LEKARSKIE
❏ Dr n. medycznych, specjalista pe-
diatrii, neurologii dzieci´cej, wizyty do-
mowe. Tel. 0-692-592-418 lub 858-94-
34. Dla mieszkaƒców Stegien, Sadyby
i Wilanowa rabat 10 proc.
❏ Po∏o˝na dyplomowana – zastrzyki do-
mi´Êniowe, do˝ylne, opieka doraêna
w domu chorego w rejonie MSM Ener-
getyka. Tel. 651-62-91 i 0-501-364-687.
❏ Diagnostyka i leczenie chorób chro-
nicznych – INTEGRUM, ul. Bernardyƒ-
ska 5. Tel. 885-57-59. www.para-
med.waw.pl

RÓ˚NE
❏ Oferuj´ kolecjonerom du˝e zdj´cia
dawnych samolotów, okr´tów, samo-
chodów, taboru kolejowego i tramwa-
jowego. Tel. 842-44-78.
❏ Introligatornia ul. Amundsena 4 (Ur-
synów). Tel. 0-602-600-773.
❏ Pedicure – wizyty domowe. Tel.
863-73-47.
❏ Sprzàtanie biur i mieszkaƒ. Tel.
0-604-509-943.
❏ Biuro rachunkowe BATEX ul. Przy
Bernardyƒskiej Wodzie 11 lok. 1 (wej-
Êcie od strony poczty). Tel. 651-67-54
www.batex.waw.pl
❏ Pe∏ny zakres us∏ug ksi´gowych i ka-
drowych dla firm. Licencja MF nr
10881/98, ubezpieczenie, wieloletnie
doÊwiadczenie. Tel. 642-51-69 (autm.
sekretarka), 0-608-311-914, www.ma-
riabb.republika.pl
❏ Us∏ugi ksi´gowe, podatkowe. Licen-
cja Ministerstwa Finansów 957/1996 r.
Tel. 842-20-35
❏ Elektryk z uprawnieniami – pe∏ny za-
kres us∏ug. Tel. 424-85-99 lub
0-600-880-199.
❏ Transport – przeprowadzki. Tanio,
szybko, solidnie. Tel. 0-504-376-845.
❏ Us∏ugi porzàdkowe: mycie okien,
czyszczenie pomieszczeƒ, piel´gnacja
zieleni. Tel. 0-508-653-296.
❏ Naprawa komputerów i odzysk da-
nych. Projektowanie i umieszczanie stron
w internecie. Serwis 24h. Tel. 642-41-92
i 0-601-27-33-25.
❏ Mycie okien, sprzàtanie mieszkaƒ
i biur. Tel. 851-27-15.
❏ Elektryka – alarmy. Tel. 0-501-809-350.
❏ Sprzedam boks gara˝owy – ul.
Noworac∏awicka 11. Tel. 841-26-28 w
godz. 12-20.
❏ Wyceny nieruchomoÊci dla spó∏dzielni
mieszkaniowych, urz´dów skarbowych,
banków i osób fizycznych. Tel.
642-45-81 (Stegny) oraz 0-602-676-877.
❏ Porady psychologa, terapia. Tel. 0-501-
340-216 lub 642-41-83.
❏ Rencista z wy˝szym wykszta∏ce-
niem przyjmie prac´ biurowà w domu.
Tel. 0-603-345-999.
❏ Sprzedam miejsce w gara˝u Po-
wsiƒska róg Bonifacego. Tel.
858-94-07.
❏ Agencja Ubezpieczeniowa ERGO
HESTIA, ul. Powsiƒska róg Go∏kow-
skiej, zaprasza w godz. 10 – 20. Szero-
ki zakres, atrakcyjne pakiety, porady
gratis. Poszukujemy wspó∏pracowni-
ka. Tel. 651-96-80 lub 0-502-211-653.
❏ Zainteresowanych rysunkami gra-
ficznymi architektury starego Lwowa
i widokówkami oraz planami miast pol-
skich i zagranicznych, zapraszam
do zapoznania si´ z moimi zbiorami.
Kontakt telefoniczny 842-44-78
po godz. 17.
❏ Kupi´ wann´ ˝eliwnà 140 – 150 cm
w bardzo dobrym stanie z budownic-
twa lat 70. na Stegnach. Tel. 842-29-99
(ma sekretark´ automatycznà) lub
0-609-834-844.
❏ Sklep TANIA ODZIE˚ – Stegny, ul. Por-
tofino 8 (na ty∏ach Mokpolu) zaprasza.
❏ Do wynaj´cia miejsce postojowe
w gara˝u podziemnym ul. Powsiƒska
23. Tel. 0-501-162-600.
❏ Zamieni´ (Dop∏ac´!) miejsce posto-
jowe na parkingu spo∏ecznym Czernia-
kowska 34/36 na miejsce w nowo zor-
ganizowanym parkingu naprzeciw
dzia∏ek. Tel. 840-45-55.

✦ Problemom uk∏adu ruchu
✧ Mi´Êniobóle ✧ Nerwobóle 
✧ Rwa kulszowa

OÊrodek DARING zaprasza
Odnowa Biologiczna i Kosmetyka Cia∏a
Szko∏a Masa˝u Klasycznego, Leczniczego i Sportowego

Nasza specjalnoÊç to przeciwdzia∏anie:

✦ Chorobom cywilizacji
✧ Stres ✧ BezsennoÊç ✧ Bóle g∏owy

✦ Schorzeniom kr´gos∏upa
✧ Wady postawy 
✧ Dyskopatia 
✧ Lumbago

Nasza profilaktyka zdrowia to:
Masa˝ relaksacyjny ✧ Masa˝e lecznicze ✧ Gimnastyka lecznicza ✧ Pilates
✧ Yoga ✧ Sauna ✧ Odchudzanie ✧ Zabiegi na cia∏o ✧ Piel´gnacja stóp
i d∏oni ✧ Kàpiele lecznicze

Nasz adres: 00-719 Warszawa, ul. Zwierzyniecka 8       Tel. 841-20-71, fax 841-20-72,
www.daring.pl




